
در نظام پزشكي همه از سياستگذار گرفته تا 
تصميم گير، مجري، ناظر و منتقد پزش�كند و 
همه هم به شدت صنفي. افزايش 20 درصدي 
ظرفي�ت پذيرش پزش�كان براي س�ال 1401 
انگار به مذاق برخي خوش نيامده است! جداي 
از برخي پزش�كان كه افزاي�ش ظرفيت هاي 
آموزش پزشكي انحصارش�ان را مي شكند و 
منافعشان را به خطر مي اندازد و مخالفت شان 
با چنين موضوعي چندان دور از انتظار نيست، 
برخي چهره هاي سياسي اصلاح طلب هم انگار 
با افزاي�ش ظرفيت هاي پزش�كي و به تبع آن 
آس�ايش بيماراني كه ناگزيرند براي دريافت 
ساده ترين خدمات پزشكي كيلومترها راه را 
طي كنند و علاوه بر س�ختي بيماري، غربت و 
آوارگي را هم تحمل نمايند، موافق نيستند يا 
اين ماجرا را دستمايه اي براي مقاصدي ديگر 
قرار داده اند. كمبود پزشك موضوعي است كه 
حتي وزارت بهداش�ت با تمام مخالفت هايش 
نمي توان�د آن را كتم�ان كند و وزي�ر كنوني 
بهداش�ت پيش از آنك�ه روي صندلي وزارت 
بنش�يند به اين مس�ئله اذعان كرده و گفته 
بود: »به نظر مي رسد جو س�ازي برخي از اين 
متخصصان است كه مي خواهند  درآمد  شان 
كم نش�ود.« حالا و با افزايش ظرفيت آموزش 
پزش�كي، نگراني برخي پزش�كان ب�راي كم 
نشدن درآمدشان قابل درك باشد اما منتقدان 
سياسی بايد مواظب اس�تدلال های سست و 
مغالطه آميز خود درباره اين موضوع باش�ند. 

 
صف هاي طولان��ي مطب برخي پزش��كان، چادر 
زدن و ماشين خوابي خانواده بيماراني كه به دليل 
دسترسي نداشتن به امكانات بهداشتي- درماني و 
پزشك راهي غربت شده، خريدار داشتن ناز برخي 
اطبا و قبول زيرميزي هاي نجوم��ي براي معالجه 
بيماري، فشار كاري ش��ديد به پزشكان متعهد و 
به طور ويژه دس��تياران و رزيدنت هاي رشته هاي 
پزشكي در كنار آمار و ارقامي كه در رابطه با پزشكان 
در كش��ور وجود دارد، همه س��ندهايي از كمبود 
پزشك در كشور است و اين كمبود آنچنان در حال 
حركت به سمت بحران است كه براي عامه مردم هم 
قابل لمس بوده است، با وجود اين، مقاومتي سخت 
در صنف پزشكان براي افزايش ظرفيت رشته هاي 
پزشكي وجود دارد، به گونه اي كه با طرح موضوع 
افزايش ظرفيت رشته هاي پزش��كي، چهار ركن 
نظام سلامت يعني وزارت بهداشت، سازمان نظام 
پزشكي، كميسيون بهداشت مجلس و فرهنگسراي 
علوم پزشكي از اين تصميم برآشفته و در نامه اي به 
رئيس جمهور خواس��تار لغو مصوبه شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي ش��ده  اند؛ درخواستي كه حتي با 

صحبت هاي خودشان در تناقض بود! 
  وقتي عين اللهي طرفدار افزايش ظرفيت 

پزشكي بود
 بهرام عين اللهي، وزير بهداشت كنوني سال 95 
به عنوان يك كارشناس سلامت در گفت وگو با 

»جوان« در انتقاد به كاه��ش ظرفيت پذيرش 
رشته هاي پزش��كي گفته بود: »در شرايطي كه 
كش��ورهاي منطقه به ش��دت در حال افزايش 
نيروهاي تحصيلكرده هستند، ما به دنبال كاهش 
هستيم و مانند مس��ئله جمعيت در سال هاي 
آينده دچار بحران و مجبور مي شويم از امارات و 
تركيه پزشك بياوريم. از سوي ديگر بايد خروجي 
افراد بازنشس��ته، جمعيت مردم و نيازشان در 
سال هاي آينده س��نجيده ش��ود.« وي درباره 
نگراني از كاه��ش كيفيت آموزش پزش��كي با 
افزايش كميت هم تأكيد كرده بود: »بنده سال ها 
در بحث ارزيابي كيفي رشته ها كار كرده و به اين 
نتيجه رسيده ام كه كيفيت را بايد در بسياري از 
مقوله ها مانند اس��تاد، مواد درسي، تجهيزات و 
دانشجو جس��ت وجو كرد. براي به دست آمدن 
كيفيت نبايد رش��ته ها را كم كنيم بلكه هر چه 
رشته ها افزايش يابد، رقابت بين دانشگاه ها نيز 
بيشتر مي شود و به كيفيت دست خواهيم يافت.« 
حالا چند س��الي از آن ماجرا گذش��ته و دكتر 
عين اللهي در جايگاه وزير بهداشت قرار گرفته 
است و باز هم به صراحت مخالفتش را با افزايش 
ظرفيت ها اعلام نمي كند اما بهانه زيرساخت ها را 

به ميان مي آورد. 

  تناقض در گفتار آقاي رئيس!
محمد رئيس زاده، رئيس سازمان نظام پزشكي 
هم همچون رؤساي پيشين اين سازمان مدافع 
صنف پزشكان است و منافع آنها برايش ارجحيت 
دارد. بر اين اساس است كه وقتي پاي تعرفه ها به 
ميان مي آيد، از تمايل نداشتن به ادامه تحصيل 
در برخي رش��ته هاي تخصصی سخن مي گويد: 
»به دلي��ل اس��تقبال نكردن پزش��كان از ادامه 
تحصيل در رشته هاي تخصصي و فوق تخصصي 
ممكن است در سال هاي آينده با بحران كمبود 
متخصص مواجه و ناچار شويم بيماران را براي 
ادامه درمان به كش��ور هاي ديگر بفرس��تيم«، 
ام��ا وي وقتي پ��اي ماجراي افزاي��ش ظرفيت 
پذيرش دانشجويان رشته هاي پزشكي به ميان 
مي آيد، موضع گي��ري اش متفاوت مي ش��ود و 
تأكيد مي كن��د: »ما به هيچ عنوان در مقايس��ه 
با كش��ور هاي منطقه كمبود پزش��ك نداريم و 
وضعيت مان بس��يار هم خوب اس��ت«، اين در 
حالي اس��ت كه هم اكنون در س��ال۱۴۰۰ در 
بين ۲5كش��ور آسياي غربي و آس��ياي ميانه از 
نظر سرانه پزشك به عنوان يكي از شاخص هاي 
س��لامت، با رق��م ۱۶پزش��ك در ه��ر ۱۰هزار 
نفر) ۱۱پزشك عمومي و پنج پزشك متخصص( 

 در جايگاه بيستم قرار گرفته ايم، زيرا از سال ۶۸ 
تا ۸۳ آمار پذيرش دانشجو در رشته هاي پزشكي 

تا يك سوم كاهش پيدا كرد. 
 سيدحسن قاضي زاده هاش��مي، وزير بهداشت 
دولت يازدهم هم ب��ه عنوان يكي از نخس��تين 
مسئولاني كه كمبود پزشك را پذيرفت، در اين 
باره گفته بود: »با هياهو هاي ايجاد شده اين باور 
ايجاد شده  بود كه ۲۰هزار پزشك بيكار داريم، با 
پرداختي هاي ماهانه ۱5 و ۱۷ميليون تلاش خود 
را براي حضور اين پزشكان در مناطق محروم به 
كار گرفتيم، اما با وجود پرداخت هاي مناس��ب، 
تنها حدود ۲هزار پزش��ك اعلام آمادگي كردند. 
اين به اين معني است كه يا پزشك نداريم يا آنها 
تنها شماره نظام پزش��كي دارند و ديگر پزشك 

نيستند.« 
  دوران منحصربه ف�رد ب�ودن پزش�كان 

سر آمده
ش��ايد به همين خاطر اس��ت كه ايران را بهشت 
پزشكان مي دانند و اين موضوعي است كه حتي 
بخشي از جامعه پزش��كي هم به آن اذعان دارند. 
دكتر محمدهادي ايمانيه، پزش��ك و اس��تاندار 
فارس در واكنش به تهديد برخي پزشكان ايراني 
به مهاجرت در ص��ورت قطع مبال��غ غيرقانوني 
آنها مي گويد: »پزشكاني كه تهديد به مهاجرت 
مي كنن��د، مي توانند برون��د و ما آنه��ا را بدرقه 
خواهيم ك��رد، زي��را دوران منحصربه فرد بودن 
پزشكان سرآمده است. معنا ندارد براي جراحي 
قلب 9۰ميليون تومان هزينه دريافت شود، زيرا 
تعرفه بخش خصوصي ۱۲ميليون تومان است و 
دليلي ندارد پزشكي چندين برابر مبلغ مشخص 
شده هزينه دريافت كند، در صورت بروز و تكرار 
چنين مسائلي حتماً بايد از پزشك شكايت شود و 
دانشگاه علوم پزشكي با رويكرد جديد خود به جد 

پيگيري خواهد كرد.« 
  تصميمي كارشناسي شده و فراجناحي 

در بحث كمبود پزشك نيز هم اكنون هدف گذاري 
متوليان رسمي نظام س��لامت رسيدن به سرانه 
۱۸پزشك به ازاي ۱۰هزار نفر است كه ميانگين 
س��رانه پزش��ك منطقه در س��ال ۲۰۱۸ حدود 
۲۳پزشك به ازاي ۱۰هزار نفر بوده و اين ميانگين 
در كشور هاي پيشرو بين ۴۰ تا 5۰ پزشك است. 
در اين شرايط حتي اگر با روند فعلي به ۱۸پزشك 
به ازاي۱۰هزار نفر هم برسيم، باز هم از كشور هاي 
منطقه عقب تر هس��تيم كه اين موضوع با اسناد 

بالادستي در تعارض است. 
همه اينها استدلال هايي است كه مي تواند منطق 
لزوم افزاي��ش ظرفيت پزش��كي را توجيه كند؛ 
استدلال هايي كه منطق شان آنقدر قوي است تا 
بتواند كارشناسان شوراي عالي انقلاب فرهنگي را 
توجيه كند. فارغ از نگاه سياسي و جناحي، براي 
رفاه و آسايش مردم بايد به حال ظرفيت رشته هاي 
پزشكي فكري بشود و اين مسئله نقطه قوت كار 
كارشناسي ش��وراي انقلاب فرهنگي در افزايش 

ظرفيت رشته هاي پزشكي است. 
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معاون سازمان محيط زيست در نشست خبري خود ابعاد تازه اي از عواقب سدسازي هاي تركيه را فاش كرد

سدسازيهايتركيهبلايجانخليجفارس

دوران انحصار پزشكي به سر آمده است
بعد از تصويب افزايش ظرفيت پزشكي، برخي غيرپزشكان هم برخلاف مطالبه ملي

 نگران دغدغه هاي صنف پزشكان شده اند

ب�ه گفت�ه معاون 

عليرضا سزاوار
محي�ط درياي�ي   گزارش  2

س�ازمان محي�ط 
زيست به دليل سدسازي هاي تركيه حداقل 
آب وارد خليج ف�ارس مي ش�ود ك�ه موجب 
افزايش شوري و دماي خليج فارس شده است. 
عقب نشيني درياي خزر، اكتشافات دريايي 
كش�ور آذربايج�ان بدون اطلاع كش�ورهاي 
همسايه، احياي تالاب هامون با مساعدت هاي 
بين الملل�ي و تجهيز چهار اس�تان جنوبي به 
آب ش�يرين كن از ديگر اخبار مهم نشس�ت 
خبري مع�اون س�ازمان محيط زيس�ت بود. 

معاون دريايي و تالاب هاي سازمان محيط زيست 
در نشست خبري ديروز خود خبر داد كه در بحث 
نياز آبي تالاب ها كه سازمان مكلف به تأمين آن از 
سوي وزارت نيرو است، نياز آبي عمده تالاب هاي 
كش��ور برآورد و ابلاغ ش��ده اس��ت.  احمدرضا 
لاهيجان زاده، مديريت س��يلاب ها را در تأمين 
حقابه كمك كننده دانس��ت و گفت: در روزهاي 
پيش رو بارش هاي نسبتاً سنگيني را در جنوب 
كشور خواهيم داشت و استان بوشهر، هرمزگان 
و سيستان و بلوچس��تان درگير اين بارندگي ها 
هس��تند. اين حجم بارندگي مي تواند به احياي 

تالاب ها كمك كند. 
  درياي خزر تا 20سال آينده عقب نشيني 

مي كند
لاهيجان زاده با اش��اره به اينك��ه درياي خزر به 
واس��طه تغيير اقليم و تغييرات انس��ان ساخت 
به ش��دت تحت تأثير قرار گرفته اس��ت، گفت: 
پيش بيني ها نش��ان مي دهد تا ۲۰س��ال ديگر 
عقب نش��يني دريا ادام��ه خواهد داش��ت و اين 
پس روي از شمال درياچه يعني از سمت روسيه 
خواهد بود. كاهش حج��م آب درياچه و افزايش 
دما به ش��دت بر تنوع زيس��تي اثرگ��ذار بوده و 
تمام برنامه ريزي براي كاهش اثرات تغيير اقليم 

معطوف شده اس��ت.  وي درباره لايروبي خليج 
گرگان و ت��الاب ميانكاله گف��ت: برنامه جامعي 
تدوين و در ستاد ملي تالاب ها تصويب و توسط 
معاون اول رئيس جمهور ابلاغ شد، در اين برنامه 
با جزئيات كامل كل حوزه آبخيز ديده شده و همه 
دستگاه ها تكاليفي را دارند و اگر وزارتخانه ها به 
تكليف خ��ود عمل كنند، طی پنج س��ال آينده 

مشكلات عمده خليج برطرف شود. 
لايروبي و اتصال به دريا با استانداردي با جديت 
دنبال مي ش��ود اما مهم ترين عام��ل تهديد آن 
پس روي درياس��ت كه عمده ترين قربانيان آن 
تالاب هاي ساحلي هس��تند كه تالاب ميانكاله 

يكي از آنهاست. 
  اكتش�افات دريايي كش�ور آذربايجان 

بدون اطلاع همسايگان
معاون س��ازمان محيط زيس��ت درباره تصويب 
پروتكل هاي ذيل كنوانس��يون درياي خزر نيز 
گفت: اس��تانداردهاي محيطي و تخريب درياي 
خزر كه به صورت مستند و علمي وجود نداشت و 
در حال حاضر براي درياي خزر ابلاغ شده است. 
وي درباره اقدام��ات اكتش��افي در درياي خزر 
نيز عن��وان كرد: ب��ا مقياس بين الملل��ي و ورود 

دس��تگاه هاي خارج��ه حتماً بايد اي��ن موضوع 
مطرح ش��ود و كش��ور آذربايجان به اين شكل 

نمي تواند وارد شود. 
معاون دريايي سازمان محيط زيست با اشاره به 
اينكه در گذشته مصوباتي كه در بودجه سنوات 
به مجلس مي رف��ت، حقابه هاي ما را تحت تأثير 
قرار مي داد، اف��زود: اكنون كميس��يون تلفيق 
مي گويد خط قرمز ما محيط زيست است و اين 
مسئله بسيار اميدواركننده است، بنابراين ما در 
آغاز راه تأمين حقابه ها و لايروبي آنها هستيم. از 
فروردين امس��ال 9 حوضه آبريز از سوي وزارت 
نيرو تعيين شده و با تك تك اين مديران جلسه 
داريم و بسيار نسبت به تأمين حقابه از خود علاقه 
نشان می  دهند ولي اين مسئله نيازمند اين است 

كه صبر و حوصله داشته باشيم. 
  احياي ت�الاب هامون با مس�اعدت هاي 

بين المللي
لاهيج��ان زاده تأمي��ن حقابه هاي هام��ون را با 
محور دولت جديد منعطف تر دانس��ت و گفت: 
هفته گذش��ته هيئتي از اروپا به سازمان محيط 
زيس��ت آمدند و براي احياي تالاب هامون قرار 
شده اس��ت به صورت بين المللي به احياي اين 

تالاب اقدام كنيم و با قول هاي مساعدي از سوي 
آنها مواجه ش��ده ايم.  وي درباره انتقال آب خزر 
به مناطق مركزي ايران نيز گفت: با تعديل هاي 
بسيار زيادي سال گذشته مجوز آن صادر شد و در 
لايحه بودجه جزو پروژه هاي داراي مجوز است اما 
عنوان آن در بودجه به معناي داشتن مجوز نيست 

و بايد در كميسيون تلفيق بررسي شود. 
  سدس�ازي هاي تركي�ه و گرفت�اري 

خليج فارس
معاون س��ازمان محيط زيس��ت افزايش دماي 
خليج ف��ارس را موج��ب كاهش تنوع زيس��تي 
و افزاي��ش ش��وري دانس��ت و گف��ت: ح��دود 
۴۰س��ال پيش ورودي آب به خليج فارس ۱۰۰ 
تا ۱۲۰ميلي��ارد مترمكعب فق��ط از اروندرود و 
بهمنش��ير بود، ام��ا ب��ه دليل سدس��ازي هاي 
تركيه، عراق و س��وريه حداقل آب در حد چند 
ميليارد مترمكعب وارد خليج فارس مي شود كه 
موجب افزايش ش��وري و دما و بالا رفتن  اي سي 

خليج فارس شده است. 
ب�ه  جنوب�ي  اس�تان هاي  تجهي�ز    

آب شيرين كن
وي درب��اره افزاي��ش آب ش��يرين كن هاي 
ح��وزه خليج ف��ارس توضي��ح داد: 55درص��د 
آب ش��يرين كن هاي دني��ا در همي��ن چن��د 
كشور حاش��يه خليج فارس اس��ت و در رابطه با 
آب ش��يرين كن هاي ايراني به آمايش سرزمين 
اقدام كرده  و به سمت استقرار آن در چهار استان 
)بوشهر، خوزس��تان، سيس��تان و بلوچستان و 

هرمزگان( رفته ايم. 
لاهيجان زاده تأكيد كرد: بيشترين تمركز ما براي 
استقرار آب شيرين كن به سمت بخش اقيانوسي 
شرق عمان است كه در بازه ۴۰ تا 5۰كيلومتري با 
عمق مناسب جانمايي شده است و با اين روش در 
آينده اجازه نمي دهيم شورابه آب شيرين كن هاي 
متمركز وارد خليج فارس ش��ود و به جداسازي 

نمك پيش خواهيم رفت. 

  اعضاي ش��وراي ش��هر با كليات طرح »مديريت تعارض منافع در 
ش��هرداري تهران« موافقت كردند. بر اين اساس اس��تخدام بستگان 

مديران شهري در بدنه شهرداري ممنوع است. 
  مديركل دارو و مواد تحت كنترل س��ازمان غذا و دارو دليل كمبود 
فاكتور 9 را عدم تخصيص بموقع ارز در نيمه دوم سال جاري عنوان كرد 
و گفت: با دستور رئيس سازمان، برنامه ريزي هاي لازم براي تأمين اين 

دارو صورت گرفته است. 

قرار خدمت، بدون وعده قبلي
 تاكنون شهردار پايتخت به همراه معاونان خود به هفت منطقه شهر تهران 
سرزده است. در اين سلسله بازديدها كه »قرار خدمت« عنوان گرفته است، 
هر هفته شهردار تهران به همراه معاونان و ساير مديران قبل از طلوع آفتاب 
به مناطق و نواح��ي مختلف می رود و پس از ديدار ب��ا نخبگان، به بازديد 
پروژه ها رفته و از نزديك در جريان امور مناط��ق و نواحي قرار مي گيرد. 
در يكي از اين قرارهاي خدمت زاكاني با بيان اينكه آنچه در شهر مشاهده 
مي شود زيبنده مردم پايتخت نيست، تأكيد كرد: »به منظور متحول كردن 
روح و كالبد شهر نيازمند كار جدي و همگاني هستيم«، با اين حال شهردار 

تهران معتقد است كه »اين شهر ظرفيت هاي زيادي براي تحول دارد.«
مسائل و مشكلات كهنه و روي هم انباشته شده شهري، سال هاست مردم 
را سرگردان كرده است.   زاكاني در اجراي پروژه هاي شهري به خصوص 
پروژه هايي كه يك سوي آن شهروندان هستند، بر موضوع نگاه منصفانه 
تأكيد دارد؛ هم سهم شهر محقق شود و هم سهم شهروندان. در دو منطقه 
۱۷ و ۲ ش��هرداري تهران بر موضوع ش��هروند محوري و توجه به حقوق 
شهروندان تأكيد مضاعف شده است.  وي اعلام كرده است: »محور كار بر 
مردم و به ويژه نخبگان قرار گرفته است. بايد امكاناتمان را در اختيار مردم 

قرار دهيم تا ظرفيت هايشان بارور شود.« 
سكاندار تهران در بحث تملك خانه و زمين هاي شهروندان كه در طرح هاي 
شهري قرار دارد، معتقد است: »ما نبايد زمين هاي مردم را بخريم بلكه بايد 

طرح هايي را بگذاريم كه آنها بعد از يك تا دو سال صاحب خانه شوند.«
توجه به شهروندان كه سرمايه هاي ارزشمند شهري هستند و هيچ اقدامي 
بدون حضور و مشاركت آنان در شهر به سرانجام نخواهد رسيد از مشخصه 

نگاه جديد مديريت شهري به انجام امور است. 
اين گونه اقدامات گامي است كه مي تواند بر ميزان مشاركت شهروندان در 

اداره شهر بيفزايد. 
ديدار با ش��هروندان در اكثر قرارهاي خدمت به صورت حضوري صورت 
مي گيرد و ش��هردار تهران و مديران بدون وقت قبلي پذيراي شهروندان 
مي شوند. تأكيد بر محله محوري و استفاده از ظرفيت هاي موجود روي ديگر 
اين قرارهاي خدمت است. در صورت تداوم و رسيدگي به مشكلات محلات 
مي توان اميدوار بود كه هويت محلات بازآفريني و از بار مسائل و معضلات 

محلات و پايتخت كاسته شود. 
رصد بافت هاي فرسوده و ارائه بسته هاي تشويقي براي رونق ساخت وساز در 
جنوب پايتخت از ديگر اقدامات در دوره جديد است كه بايد با ظرافت خاص 
تصميم سازي و پيگيري شود تا اينگونه نباشد كه يك مشكل حل و بر ساير 

مسائل و مشكلات زيست شهري شهروندان افزوده شود. 
نگاه تخصصي و آينده نگري لازمه حركت در نوسازي بافت هاي فرسوده 
ش��هري در مناطق جنوبي اس��ت كه مي تواند از فاصله طبقاتي موجود 
بكاهد و بار جمعيتي را س��امان بخش��د. حركت هاي موجود ضمن حل 
بخشي از مشكلات حوزه مسكن در كش��ور به احيا و نوسازي بافت هاي 
فرسوده منجر خواهد شد، به ش��رط آنكه تمامي پيوست هاي جمعيتي، 
فرهنگي، اجتماع��ي و اقتصادي ديده ش��ود.   به گفت��ه رئيس جمهور، 
پروژه هاي نيمه تمام كشور 5۰سال زمان مي برد و به گفته مديران شهري 
و شوراي شهر، پروژه هاي نيمه تمام پايتخت هم حدود 5۰ پروژه است و 
براي تكميل اين پروژه ها۳۰هزارميليارد تومان اعتبار لازم است. به نظر 
مي رسد با افزايش چندبرابري قيمت ها به اعتبار بسيار بيشتري نياز است تا 
اين پروژه هاي نيمه تمام تكميل شود. اگر همچون دوره هاي گذشته تعلل 
و ناكارآمدي صورت گيرد، اين افزايش هزينه ها از جيب شهر و شهروندان 
خارج خواهد شد و ش��هروندان به جاي رفاه نسبي در سختي و گرفتاري 
شهري سرگردان باقي خواهند ماند. اين مسير نبايد به گونه اي طي شود 
كه انبوهي از وعده ها و مطالبات شهروندان و شهر بي پاسخ بماند. اين دوره 
هم به قول زاكاني با يك چشم بر هم زدن به پايان خواهد رسيد، همان گونه 

كه ۱۰۰روز آن گذشت. 

حسین سروقامت

»تصميم كبري« در كتاب فارسي دوم دبستان يادتان است؟ آيا 
»عبدالرحمن صفارپور« نويس�نده داناي آن قصه مي خواست 

فرزندان ايران را با مقوله مهم »تصميم« آشنا كند؟ شايد!
تصميم ها هويت سازند، گاهي يك تصميم براي تغيير سرنوشت 

ملتي كافي است. 
اغلب با ن�ام »آلفرد نوبل« آش�ناييد يا حداق�ل از جايزه نوبل 
چيزهايي شنيده ايد. نوبل، مخترع ديناميت، از معدود كساني 

بود كه توانست پيش از مرگ آگهي وفاتش را بخواند!
وقتي لودويگ ب�رادر نوبل معروف فوت ش�د، مطبوعات فكر 

كردند او مرده است. تيتر اول روزنامه ها او را شوكه كرد:
- آلفرد نوبل، دلال مرگ و مخترع مر گ آورترين سلاح بشري 

مُرد!
... به فكر فرو رفت، مردم پس از مرگ مرا اينگونه مي شناسند؟ 
زندگ�ي اش رنگ و ب�وي ديگري گرف�ت. وصيت ك�رد ثروت 

هنگفتش صرف جايزه اي براي صلح و پيشرفت  علم شود. 
امروزه نام نوبل شما را به ياد ديناميت مي اندازد؟!
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لباس ايران ساخت
 با قابليت ثابت نگه داشتن دماي بدن

آنچه قبلًا فقط در فيلم هاي تخيلي و انيميش�ن ديده مي شد حالا به 
دست محققان كشور توليد شده است. محققان يك شركت دانش بنيان 
كشور موفق به توليد نسل جديد پارچه ها يا گرمكن هاي هوشمند شدند 
كه مي تواند دماي بدن را ثابت نگه دارد. اين گرمكن هاي نانويي نه تنها 
محدوديت حركتي براي افراد ايجاد نمي كند بلكه قابليت شست وشو، 
قابليت شارژ، سبك و منعطف بودن هم از ديگر ويژگي هاي آن است. 

حسگرها و مدارهاي الكترونيكي كه امكان واكنش نشان دادن به محيط را 
دارند، قابليت هاي جديدي در منسوجات ايجاد كرده اند؛ قابليت هايي كه در 
آينده اي نزديك تحولي بزرگ در توليد پوشاك مردم و به خصوص برخي 

مشاغل خاص ايجاد مي كنند. 
 گوشه چشمي به درآمد 7ميليارد دلاري

لباس هاي هوش��مند در امور ورزش��ي تا موارد پيچيده پزشكي و نظامي 
كاربردهاي زياد دارند. در حال حاضر پارچه هاي هوشمند ابزاري هستند 
براي كنت��رل، بهبود و ب��ه حداكثر رس��اندن كارايي ورزش��كاران كه در 
عرصه پزش��كي هم براي تنظيم دماي بدن افراد بيمار در بخش جراحي 
يا مراقبت هاي ويژه به كار مي روند.  در س��ال هاي اخير كشورهايي كه به 
فناوري هوشمند در نساجي دست يافته اند از محصولات خود براي تشخيص 
استرس و فشار در آتش نشان ها و ساير افرادي كه در شرايط محيطي پرتنش 
قرار مي گيرند يا انتقال داده ها از سنسورهاي تعبيه شده در منسوجات به 
گوشي هاي هوشمند هم استفاده مي كنند.  دو سال قبل در گزارشي كه از 
سوي مؤسسه تحقيقاتي Transparency Market Research ايالت 
نيويورك انجام شد، پيش بيني كرد بازار پارچه هاي هوشمند تا سال ۲۰۲۴ 
بيش از ۷ميليارد دلار رشد كند. اكنون به پشتوانه دستاورد محققان صنعت 
نساجي و الكترونيك كشور مي توان به كسب بخشي از اين ثروت جهاني 

چشم داشت. 
كاربردهاي صنعتي محصولات هوشمند نس��اجي هم قابل توجه است. از 
اين محصولات در لباس هاي كاركنان صناي��ع ذوب آهن و صنايع فولاد و 
آلومينيوم براي تنظيم دماي بدن استفاده مي شود، ضمن اينكه پارچه هاي 
هوشمند براي توليد سيستم هاي جلوگيري از يخ زدن ايرفويل ها و لوله ها و 
همچنين برطرف كننده رطوبت در صنعت ساخت وساز استفاده مي شود. 

 فرمول پيچيده براي پوشش رسانايي
هوشمند بودن پارچه هاي توليدش��ده به خصوصيات فيزيكي درون اين 
منسوجات مربوط مي ش��ود. پارچه هاي رسانا، قابليت انتقال الكتريسيته 
را دارند كه از اين ويژگي مي توان براي توليد حرارت يا انتقال اطلاعات به 

شيوه اي بدون نياز به سيم هاي كشي استفاده كرد. 
اكنون محققان كشور موفق به توليد منسوجات هوشمند شده اند. قدرت 
رسانايي اين منسوجات بسيار بالاست و در تجهيزاتي نظير برچسب هاي 
RFID )سامانه بازشناسي با اموج راديويي( هم به كار مي روند.  به گزارش 
تارنماي معاونت علمي رياست جمهوري، مدير فني و عضو هيئت مديره 
ش��ركت دانش بنيان اين محصول در خصوص فناوري جديد توليد شده 
گفت: با استفاده از فرمول پيچيده نانولوله هاي كربني موفق به توليد پوشش 
رسانايي شده ايم كه مش��كلات مربوط به رشته هاي فلزي يا سيستم هاي 
سيمي تعبيه شده در پارچه ها را ندارد. تاكنون فقط چند كشور توانسته اند 
سنسورها و مدارها را مستقيماً روي سطوح منعطف توليد كنند و ما هم به 

اين فناوري دست يافته ايم. 
 لباس هايي بدون هيچ محدوديت حركتي

علي قره خاني با بيان اينكه موفق شده ايم سنسورهايي را در راستاي توليد 
گرمكن ها يا پارچه هاي هوشمند به توليد برسانيم، گفت: از اين پارچه هاي 
هوشمند يا گرمكن ها مي توان در بسياري از مشاغل براي افزايش كارايي 

استفاده كرد. 
اين محقق می گويد: دانش فني و تكنولوژي ساخت گرمكن هاي پارچه اي 
را به  دست آورده ا يم كه با انعطاف پذيري بالا و وزن كم مي تواند در كيسه 

خواب، كرير كودك و تمام لباس ها مورد استفاده قرار بگيرد. 
وي افزود: اين گرمكن هاي نانويي، محدوديت حركت��ي براي افراد ايجاد 
نمي كند و نمونه اي از پارچه هاي هوشمند محسوب مي شوند كه به منظور 

ايجاد حس گرما براي تمامی لباس ها كاربرد دارد. 
مدير فني و عضو هيئت مديره شركت دانش بنيان با تأكيد بر اينكه گرمكن 
كمري منعطف و پارچه اي ساخته شده در اين شركت، ظرف چند ثانيه بعد 
از اتصال به پاور بانك شروع به گرم شدن مي كند، عنوان كرد: اين محصول 
يك پديده گرمايش ش��خصي براي راحتي در هر زمان و هر مكان است. 
همچنين از اين گرمكن ها براي رفع گرفتگي عضلات، گرم كردن و آرام بودن 
در دوران قاعدگي استفاده مي شود. اين گرم كن هاي كمري با تكنولوژي نانو 
ساخته شده است كه قابليت ثابت نگه داشتن دماي بدن بدون استفاده از 

كنترل كننده هاي ديگر را دارد. اين گرمكن قابل شست وشو است. 
 دستاورد دانشگاه پلي تكنيك در مرحله توليد انبوه

مدير فني و عضو هيئت مديره شركت دانش بنيان با اشاره به ويژگي هاي اين 
گرمكن هاي نانويي گفت: سبك بودن، بادوام بودن، منعطف بودن، كم مصرف 
بودن، قابليت اتصال به پاور بانك و گرم شدن در چند ثانيه از ويژگي هاي اين 
گرمكن ها به شمار مي رود. قابليت ولتاژ پنج ولت و گرمايش سطح وسيع با 
قابليت شست و شو از ديگر ويژگي هاي اين گرمكن ها محسوب مي شود. اين 
گرم كن يك پد گرمايشي شخصي براي راحتي در هر زمان و مكان است 
كه مي تواند براي رفع درد دوران قاعدگي مورد استفاده قرار گيرد.  گفتني 
است سال گذشته هم محققان دانشگاه صنعتي پلي تكنيك موفق به توليد 
منسوجات گرمازاي هوشمند با قابليت ايجاد گرما در شرايط آب و هوايي 
سرد شدند. هدف از اجراي اين طرح هم ساخت پارچه اي با قابليت ايجاد 
گرما در شرايط آب و هوايي سرد عنوان شد. علاوه بر آن، سربازان و افرادي 
كه در شرايط آب و هوايي سرد فعاليت مي كنند و بيماراني هم كه نياز به 
تسكين دردهاي موضعي دارند مي توانند از اين محصول استفاده كنند. اين 

دستاورد اكنون در مرحله توليد انبوه قرار دارد. 

كشف 100ميليون داروي كمياب
 در برابر كمبود 100 قلم دارو 

شناس�ايي و كش�ف دو انبار احتكار داروي خاص ب�ا 100 ميليون 
عدد داروي كمي�اب در محل�ه پاس�داران خبري بود ك�ه رئيس 
پليس امنيت عمومي ته�ران آن را اعلام كرد. اي�ن خبر در حالي 
رسانه اي شده اس�ت كه كمبود هاي دارويي به خصوص داروهاي 
بيماران خاص سبب شده است اين بيماران علاوه بر سرگرداني در 
داروخانه ها، جانشان با تشديد بيماري هاي زمينه اي به خطر بيفتد. 
سرهنگ پيام كاوياني، رئيس پليس امنيت عمومي تهران گفت: در پي 
كسب خبري مبني بر دپو و نگهداري مقادير قابل توجهي داروي كمياب 
و خاص توسط مالكان دو انبار در محدوده پاسداران، بررسي موضوع در 
دستور كار مأموران قرار گرفت. به گفته وي، متهمان با تهيه فاكتور هاي 

جعلي اقدام به تهيه دارو و دپوي آن در اين انبار ها كرده اند. 
س��رهنگ كاوياني گفت: محل هاي دپوي دارو ها شناس��ايي و پس از 
هماهنگي هاي قضايي طي يك عمليات منس��جم، در بازرسي از اين 
مكان ها ۱۰۰ ميليون عدد داروي كمياب و خ��اص به مبلغ ۶ ميليارد 
و 5۰۰ ميليون تومان كش��ف ش��د.   گفته مي ش��ود در كشور كمبود 
حدود ۱۰۰ قلم دارو وجود دارد اما كشف محموله ۱۰۰ ميليون عددي 
داروي هاي بيماران خاص و كمياب نش��ان از آن دارد كه شبكه توزيع 

داروي كشور با مشكلات متعدد و زيرساختي بسياري روبه رو است. 
نفوذ شبكه هاي مافيايي و ش��بكه قاچاق دارو در شبكه توزيع داروي 
كشور به صورت پنهان و آشكار با توسل به انواع شيوه ها و جعل اسناد 
پزشكي در كشور ما حرف تازه اي نيس��ت. سال هاست گفته مي شود 
دارو ها از ش��بكه هاي رسمي به صورت سيس��تمي به بازارهاي پاتوق 

قاچاقچيان دارو همچون ناصر خسرو راه پيدا مي كند. 
داروهاي داراي پرونده پزش��كي و كمي��اب با هزار دوندگ��ي و تأييد 
از س��وي مراكز بيمه اي با عبور از هفت خان رس��تم به دست بيماران 
نيازمند مي رسد، اينكه چگونه از مراكز غيرمجاز يا انبارهاي احتكار دارو 
سردرمي آورد، علامت سؤالي است كه همچنان بي پاسخ مانده است؟ 

اينكه گفته مي شود دو نفر انباردار در اين خصوص دستگير و به دست 
قانون سپرده شده اند، پاك كردن صورت مسئله است! شبكه منسجم 
و مافيايي پشت سر اين اقدامات غيرقانوني در حال فعاليت هستند كه 
تاكنون دم به تله نداده اند و همچنان با جان بيماران بازي مي كنند تا 
كسب درآمد كنند.   اگر اين افراد و شبكه ها به راحتي مي توانند دارو را 
با جعل نسخه پزشكي از شبكه توزيع داروي كشور خارج كنند، واي به 
حال بيماراني كه هم پول مي دهند و هم جان در اين مسير مي فرسايند 
تا ش��ايد فردا را ببينند.   حالا قرار اس��ت با اجراي نس��خه الكترونيك 
جلوي اين گونه قاچاق هاي دارو گرفته شود. بايد مدنظر داشت كه افراد 
ذي نفوذ و خلافكار در بستر امن و سايه اقدامات قانوني براي نسخه هاي 
الكترونيك هم شيوه هاي جديد به كار خواهند گرفت تا باز هم در عين 

كمبود داروهاي خاص، انبارهاي قاچاقچيان از اين داروها پر شود. 
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